
 مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش با اشاره به برگزاری نمایشگاه بین المللی 
»کیش اینوکس« در این جزیره گفت: سرمایه گذاران بیش از ۱۰ کشور خارجی 

در قالب رویداد یاد شده در کیش حضور خواهند یافت.
رحیم سرهنگی  طی نشستی با اصحاب رسانه در تهران اظهار کرد: به دلیل 
عضویت ایران در »بریکس«، نمایشــگاه بین المللی »اینوکس« یا همان بورس، 
بانک، بیمه، خصوصی سازی و معرفی فرصت های سرمایه گذاری کشور از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.
وی ادامــه داد: کیش »اینوکس« ظرفیتی فراهــم می کند که می تواند این 

جزیره را به هاب مالی ایران تبدیل کند.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش با بیان اینکه این نمایشگاه از ۱۵ تا ۱۸ 
آبان ماه با حضور فعالان اقتصادی و مالی، نخبگان دانشــگاهی، بخش دولتی و 
حاکمیتی در جزیره کیش برگزار می شــود، اضافه کرد: هدف اصلی این رویداد 
بین المللی، بررسی آخرین دستاوردهای صنعت مالی کشور و ارتباط با بازارهای 
مالی دنیا است که در کنار دیپلماسی موفق و احیای روابط بین المللی، می تواند 

نقطه عطفی در توسعه باشد.
وی همچنین از تشــکیل یک پاویون خاص برای شــرکت های دانش بنیان 

صنعت مالی در این نمایشگاه خبر داد و بیان کرد: در تشکیل این پاویون که با 
همکاری معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور انجام شده، از تمامی شرکت های 
دانش بنیان صنعت مالی برای حضور در این رویداد بین المللی دعوت شده است.

»ســرهنگی« با بیان اینکه سازمان منطقه آزاد کیش در چهار حوزه متمرکز 
اســت، گفت: صنعت گردشــگری، صنعت ارتباطات، حوزه مهندســی صنعت 
پتروشــیمی و صنعت مالی به ترتیب حوزه هایی است با تمرکز به آنان به دنبال 

توسعه در منطقه هستیم.
وی با تاکید بر اینکه باید فرصت سرمایه گذاری مالی در جزیره کیش را غنیمت 

شمرد و افزود: این نمایشگاه می تواند کیش را به هاب مالی ایران تبدیل کند.
 رویــداد »کیــش اینوکــس« در طول ســال های برگزاری بــا برخورداری 
از حمایت و مشــارکت گســترده وزارتخانه ها، دســتگاه ها و فعالین اقتصادی 
بخش هــای دولتــی و خصوصی و همچنین مشــارکت کننــدگان بین المللی 
بــه محلی جهت ارائــه تصویری کامل از قابلیت ها، ظرفیت ها و شــرایط کلان 
اقتصاد کشــور، تقارن و تبادل اطلاعات فعالان اقتصادی داخلی و بین المللی و 
 برگزاری نشســت های تخصصی با موضوعات روز اقتصادی در ابعاد کشــوری و 

جهانی تبدیل شده است.

حضور حضور ۱۰۱۰ کشور خارجی در  »کیش اینوکس« کشور خارجی در  »کیش اینوکس«
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اقتصاد انرژی 2

 جواد اوجی روز جمعه در جمع مردم و مسئولان 
شهرستان لامرد، اظهارکرد: طرح پتروشیمی »سیگلو« 
که امروز عملیات اجرایی آن در منطقه ویژه اقتصادی 
لامرد آغاز شــد، همسو با تکمیل زنجیره ارزش و از 
طرح های ارزشمندی است که اشتغالزایی و درآمدزایی 
مطلوبی را برای کشــور به همراه دارد.وی با اشاره به 
مساحت ۸۵۰۰ هکتاری منطقه ویژه اقتصادی لامرد 
و ظرفیت موجود برای توســعه منطقه افزود: وزارت 
نفت سرمایه گذاران را برای سرمایه گذاری در صنعت 
پتروشیمی به ویژه در بخش پایین دستی در منطقه 
سیگلو هدایت و راهنمایی می کند تا منطقه ای شبیه 
به عسلویه با توجه به ظرفیت ها و زیرساخت های فراهم 
شده، ایجاد شود.وزیر نفت با تأکید بر اینکه وزارت نفت 
چتر حمایتی خود برای سرمایه گذاران این منطقه را 
گســترش می دهد، ادامه داد: وزارت نفت طرح هایی 
که برای کشــور ارزشمند است را هدایت می کند تا 
در این منطقه سرمایه گذاری شود که بی شک تحول 
بزرگی را در شهرستان و استان فارس ایجاد خواهد 
کرد.وزارت نفت سرمایه گذاران را برای سرمایه گذاری 
در صنعت پتروشیمی به ویژه در بخش پایین دستی در 
منطقه سیگلو هدایت و راهنمایی می کند تا منطقه ای 
شبیه به عسلویه با توجه به ظرفیت ها و زیرساخت های 
فراهم شده، ایجاد شوداوجی تأکیدکرد: با تلاش های 
شبانه روزی دولت سیزدهم در 2 سال اخیر، اقدام ها و 
دستاوردهای مطلوبی در همه حوزه ها رقم خورده آن 

هم در شرایطی که تحریم ها تشدید هم شده است.
وی با اشــاره به اینکه وجود ۸۷ میلیون میعانات 
گازی روی آب هــای خلیج فارس و نزدیکی به ورود 
به فصل سرما و تأمین گاز کشور پاشنه آشیل دولت 
در ابتدای کار دولت ســیزدهم بود، گفت: از آنجا که 
بازاریابی برای میعانات گازی در دولت گذشته انجام 
نشده بود، با اجاره و خریداری کشتی حجم زیادی از 
میعانات را روی آب ذخیره شــده بود و شاهد بودید 
که کشــور در زمستان ۱3۹۹ با قطعی برق به دلیل 
کمبود سوخت نیروگاه ها روبرو بود زیرا برای کاهش 

تولید میعانات، تولید گاز را کم کرده بودند.

 تراز میعانات گازی منفی است
وزیر نفت تصریح کرد: اما با کار شبانه روزی همه 

متخصصان صنعت نفت، امروز تراز ما در حوزه میعانات 
گازی منفی است یعنی هم اکنون متقاضی میعانات 
گازی ما چــه در داخل و چه از خارج افزایش یافته 
است که تولید ۷۶۰ هزار بشکه ای ما جوابگو نیست.

اوجی ادامه داد: ســالانه ۴3۰ میلیون دلار اجاره 
کشــتی ها برای نگهداری میعانات روی آب بود که 
همه این کشتی ها با دیپلماسی انرژی دولت سیزدهم 
و بازاریابی و نرخ مطلوب به فروش رفت و حتی یک 

سنت ما نیز در بانک ها مسدود نشده است.
وی بــا بیان اینکه امروز بیش از 3 میلیون و 3۰۰ 
هزار بشکه نفت تولید می کنیم، اظهار کرد: در حال 
برنامه ریزی برای افزایش تولید نفت هستیم که برای 
آن هم در جهان مشتری داریم؛ همه اینها در شرایط 
سخت تحریم ها انجام شده و آمریکا هیچ چراغ سبزی 
نشان نداده و در این مدت آمریکا 223 تحریم دیگر 
نیز اضافه کرده است.وزیر نفت، بهره برداری از فاز دوم 
پالایشگاه آبادان به ظرفیت 2۱۰ هزار بشکه، افتتاح 
واحد گازوئیل پالایشگاه اصفهان به ظرفیت روزانه 2۰ 
میلیون لیتر، بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی پس 
از 22 سال و صادرات ۱۶ میلیارد دلاری محصولات 
پتروشیمی در سال ۱۴۰۱ را از دستاوردهای وزارت 

نفت دولت سیزدهم در دوسال اخیر برشمرد.
اوجی با اشاره به اینکه قرارداد طرح توسعه فاز ۱۱ 
پارس جنوبی در نقطه مرزی از میدان مشترک گازی 
22 سال در این صنعت دست به دست می شد، افزود: 
با ابتکار و محاسبات و بررسی های کارشناسی انجام 
شده، سکوی ۱2C که در نقطه ای با بهره وری پایینی 
بود جابجا شــد و روی فاز ۱۱ قرار گرفت و سرانجام 

این فاز در این دولت به بهره برداری رسید.

 تأمین گاز بیش از ۱۴۰ هزار واحد صنعتی 
در کشور

وی با اشــاره به سفر به روسیه به عنوان نخستین 
دارنده ذخایــر گازی جهان اظهار کــرد: ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهوری روسیه در مجمع بین المللی 
»هفته انرژی روســیه« اعلام کرد که گاز روسیه در 
اروپا تحریم شــده و قیمت گاز در جهان و اروپا 3۰ 
درصد افزایش یافته و بخشی از بازارهایمان را از دست 
داده ایم و تصمیم گرفته ایم که گازرسانی را برای مردم 

انجــام دهیم و برنامه داریم که یک میلیون خانوار را 
گازرسانی کنیم.

وزیر نفت تأکید کرد: امروز 2۷.۵ میلیون مشترک 
از نعمت گاز برخوردار هستند و پیش از انقلاب تنها 
یک روستا گازرسانی شده بود و امروز نزدیک 3۹ هزار 
و ۷۰۰ روستا از نعمت گاز در کشور بهره مند هستند. 
هرجا خط لوله گاز کشیده شده باشد، عمرانی و آبادانی 

را به همراه دارد.
اوجی ادامه داد: گاز بیش از ۱۴۰ هزار واحد صنعتی 

از سوی شرکت ملی گاز ایران تأمین می شود.
وی به دســتاوردهای مطلوب دولت سیزدهم در 
بخش های مختلف نیرو، راه و شهرســازی، نفت و ... 
اشاره کرد و گفت: دولت در کارهای زیرساختی اساسی 
واقعا تلاش کرده است و به طور جد رئیس جمهوری 
و دولت به دنبال این هســتند که کارهای اساسی و 
کلیدی که در دهه ۹۰ بلاتکلیف و ناتمام مانده بودند، 
انجام شودوزیر نفت با بیان اینکه پارسال ۱2 میلیارد 
دلار پروژه های نیمه تمام نفتی به بهره برداری رسید، 
افزود: امسال ۱۵ میلیارد دلار پروژه های نیمه تمام به 

بهره برداری می رسد.
اوجی به رشــد اقتصادی و عملکرد دولت اشاره و 
اظهار کرد: براساس آمار بانک مرکزی و برنامه بودجه، 
عملکرد دولت در زمینه رشد اقتصادی ۷.۶ درصد در 
سه ماهه بهار بوده و براساس مرکز آمار گروه نفت و 
گاز ۱۹.۸ رشــد اقتصادی داشته است و این کارنامه 
دولت اســت.وی افزود: معیشت مردم نیز که دغدغه 
رهبر معظم انقلاب، رئیس جمهوری و همه دولت است 
نیز ان شــاالله حل خواهد شد.وزیر نفت با بیان اینکه 
کشور در تأمین منابع ارزی هیچ گونه مشکلی ندارد، 
گفت: ذخایر ارزی کشــور، فروش و بازگشت پول به 

کشور مطلوب است.
اوجی دربــاره کمک هــای وزارت نفت در قالب 
مسئولیت اجتماعی تصریح کرد: کل دو دوره دولت 
گذشته، شــاید 2 هزار میلیارد تومان هم مسئولیت 
اجتماعی درهشت ســال نداشته است؛ وزارت نفت 
دولت ســیزدهم طی دو سال اخیر 2۰ هزار میلیارد 
تومان پروژه های رفاهی، آبرسانی، فرهنگی، آموزشی، 
بهداشتی و ورزشی در سراسر کشور به ویژه استان های 

نفت خیز و گازخیز تعریف کرده است.

 مجتمع پتروشیمی سیگلو تحول آفرین 
خواهد شد

 وزیر نفت در سفر به شهرستان های جنوبی 
فــارس گفت: عملیات اجرایــی احداث مجتمع 
پتروشیمی سیگلو یکی از طرح های مهم در استان 
فــارس با اعتباری بالغ بر ۱۴۰هزار میلیارد ریال 
)معادل 2۷۷میلیون یورو( تحول آفرین خواهد شد.

جواد اوجی روز جمعه در حاشیه کلنگ زنی و 
افتتاح این طرح ها افزود: ۱۹۰ هزارمیلیارد ریال 
طرح در حوزه های عمرانی و رفاهی شهرســتان 
های لامرد و مهر در جنوب استان فارس افتتاح 

یا کلنگ زنی شد.
اوجی اظهارداشــت: بهره برداری از پالایشگاه 
میعانات گازی مُهر و آغاز عملیات اجرایی احداث 
مجتمع پتروشیمی سیگلو لامرد از مهمترین این 

طرح هاست.
وی بیان کرد: پالایشگاه میعانات گازی در بخش 
مرکزی شهرستان مُهر و در مجاورت پالایشگاه گاز 
پارسیان و پالایشگاه استحصال اتان پارسیان سپهر 
واقع  شده که ساخت این پالایشگاه از شهریورماه 

۹3 آغاز شده است.
اوجــی عنوان کرد: عملیــات اجرایی احداث 
مجتمع پتروشیمی سیگلو یکی از طرح های مهم 
امروز در این شهرستان با اعتباری بالغ بر ۱۴۰هزار 
میلیارد ریال )معادل 2۷۷میلیون یورو( است، می 

تواند تحول آفرین شود.
وزیر نفت تاکید کرد: از 2 سال گذشته تاکنون 
یکهزار و 3۴۰میلیارد ریال برای زیرساخت های 
در شهرستان های لامرد و مهر هزینه شده است.

اوجی افزود: اجرای ۸۰۰ هزار متر مربع آسفالت 
و پروژه بهسازی در ۸۵ روستا با 3۰۰میلیارد ریال 
از محل مســئولیت های اجتماعی وزارت نفت، 
احداث ۶۰ پروژه ورزشــی در ۵۸ روستا با ۶۰۰ 
میلیارد ریال ،احداث ۱2 پروژه آموزشــی در ۱2 
روستا با ۱۷۰میلیارد ریال، از مهمترین زیرساخت 

های ایجاد شده در دولت سیزدهم است.
وی بیان کرد: اجرای پنج طرح آبرســانی در 
دو شهرستان لامرد و مهر با ۱۱۰میلیارد ریال و 
ساخت سه پروژه راهسازی با ۶۰ میلیارد ریال از 
دیگر طرح های اجرا شده دولت سیزدهم در این 

شهرستان هاست.
وزیر نفت عنوان کــرد: این اعتبارات از محل 
مسئولیت های اجتماعی وزارت نفت برای بهبود 

شرایط رفاهی این شهرستان هاست.
جواد اوجی، وزیرنفت دولت سیزدهم در بدو 
ورود به شهرستان لامرد، با حضور در گلزار شهدا 
و قرائت فاتحه و نثار گل، به مقام شامخ شهدای 
دوران دفاع مقدس و دیگر شهدا این شهرستان 
ادای احترام کرد.بازدیــد از چند طرح صنعتی، 
حضــور در شــورای اداری شهرســتان از دیگر 

برنامه های سفر وزیر نفت به لامرد خواهد بود.
شهرستان های لامرد و مهر در فاصله 3۶۵ و 

33۰ کیلومتری جنوب شیراز قرار دارد.

نفت خام ایران مشتریان خود را دارد

مریم ســبزواری     - وزیر نفت با اشــاره به اینکه امروز بیش از ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه نفت تولید می کنیم، گفت: در حال 
برنامه ریزی برای افزایش تولید نفت هستیم که برای آن هم در جهان مشتری داریم؛ همه اینها در شرایط سخت تحریم ها انجام 

شده و آمریکا هیچ چراغ سبزی نشان نداده است.

خبر 

امروز بیش از ۳ 
میلیون و ۳۰۰ 
هزار بشکه نفت 
تولید می کنیم، 
اظهار کرد: در حال 
برنامه ریزی برای 
افزایش تولید نفت 
هستیم که برای 
آن هم در جهان 
مشتری داریم.

  دولت سیزدهم ۲۲ هزار میلیارد ریال اعتبار به استان بوشهر اختصاص داد
 مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس گفت: در قالب مسئولیت های اجتماعی وزارت نفت در مصوبات 
سفر دولت سیزدهم به استان بوشهر، 22 هزار میلیارد ریال اعتبار به این استان تخصیص یافت که برای عمران و توسعه 
هزینه می شود.ســخاوت اسدی گفت : در حوزه مسئولیت های اجتماعی وزارت نفت و شورای راهبردی شرکت های 

پتروشیمی مستقر در پارس جنوبی به ترتیب ۱۰ و ۱2 هزار میلیارد ریال اعتبار تخصیص یافته است.
وی افزود: بخش عمده ای از این اعتبارات در سرفصل های عمرانی هزینه می شود که سرعت اجرای برنامه ها متناسب 
با تسریع ابلاغ و اعلام طرح های عمرانی توسط فرمانداران و به خصوص فرمانداران چهار شهرستان جنوبی استان است.
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3 تولید 

چرا که بانک 
مرکزی نمی تواند 
این خط اعتباری 
را باز کند و باید 
مرجع دیگری برای 
آن در نظر گرفت. 
بر همین اساس جزء 
)۶( به دلیل ابهام 
به کمیسیون ارجاع 
می شود.

  ۵۰ درصد مطالبات شرکت گاز ایلام 
از صنایع عمده وصول شد

 مدیرعامل شــرکت گاز ایلام با بیان اینکه 
وصــول مطالبات در این مجموعه در شــرایط 
مناسبی قرار دارد، گفت: ۵۰ درصد مطالبات از 

صنایع عمده استان وصول شده است.
محمود کشــاورز در دیــدار مدیرکل دیوان 
محاسبات اســتان ایلام، اظهار کرد: بیشترین 
طلب این شرکت از پتروشیمی و کارخانه سیمان 
ایلام بوده که با اقدامات قانونی به عمل آمده ۵۰ 
درصد آن وصول و مابقی آن در دست اقدام است.

وی با اشــاره به اینکه از ابتدای سال جاری 
تاکنون طلب پیمانکاران این شــرکت پرداخت 
شــده اســت، یادآور شد: شــرکت گاز استان 
هیچگونه بدهی به پیمانکاران ندارد و به محض 
ارائه اســناد، طلب آنها در کمترین زمان ممکن 

پرداخت می شود.
مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با اشاره به 
اینکه رعایت قوانین بودجه سرلوحه این شرکت 
اســت، تصریح کرد : شرکت گاز استان آمادگی 
کامل دارد تا در راستای تعهد به قوانین از نقطه 
نظرات و تجربیات سازنده دیوان محاسبات استان 

استفاده کند.
کشاورز با اشاره به اینکه تا پایان سال جاری 
پرونده گازرسانی در مناطق روستایی استان بسته 
می شود، تأکید کرد: گازرسانی به مناطق محروم 
از مولفه های اصلی توسعه پایدار روستایی است و 
روند اجرایی طرحهای گازرسانی به یک درصد 
جمعیت باقیمانده روستایی استان که از مناطق 
کمتر توســعه  یافته و سخت گذر است تا پایان 

سال جاری بسته می شود.
مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با اشاره به 
اینکه 2۶ شهر اســتان از گاز طبیعی برخوردار 
شده اند و هم اکنون همه شهرهای استان گازدار 
هســتند، گفت: در حال حاضر ۵۶۶ روســتای 
اســتان از نعمت گاز برخوردار شــده اند که با 
برنامه ریزی های انجام شــده تا پایان سال، همه 
روســتاهای دارای قابلیت گازرسانی در استان 
گازدار خواهند شد.وی تعداد کل روستاهای ایلام 
را ۶3۷ روســتا عنوان کرد و افزود: از این تعداد 
۵۶۶ روستا گازدار، 2۰ روستا در دست اجرا، ۱۴ 
روستا در برنامه ریزی آتی گازرسانی و 3۷ روستا 
بدلیل شرایط خاص از جمله صعب العبور بودن، 
خالی از سکنه بودن، جمعیت ساکن کمتر از پنج 
خانوار و غیره، از لحاظ ســرانه کشوری مصوب، 
برای گازرسانی فاقد توجیه و قابلیت گازرسانی 
هســتند.مدیرکل دیوان محاسبات استان ایلام 
نیز با اشــاره به اینکه شرکت گاز استان تعامل 
خوب و ســازنده ای با این مجموعه دارد، گفت: 
از سال های گذشته تاکنون هیچ چالش جدی 
در این شرکت وجود نداشته و انتظار می رود که 
این مهم اســتمرار داشته باشد.»رضا اسد زاده« 
از روند پرشــتاب اجرای طرحهای گازرسانی در 
راســتای رفع محرومیت زدایی قدردانی کرد و 
افزود: دیوان محاسبات استان آمادگی دارد تا با 
پشتیبانی و حمایت از سازمان های خدمت رسان، 
گام موثری در پیشرفت و توسعه استان بردارد.وی 
به نگاه مثبت این سازمان نظارتی برای همکاری 
با دســتگاه های خدمات رسان با هدف اجرای 
بموقع کارها اشــاره و تصریح کرد: در مواردی 
که دســتگاههای اجرایی نیاز به مشورت داشته 

باشند، آمادگی لازم برای همکاری وجود دارد.

  بازار انرژی در آینده فعال خواهد بود
 یک استاد دانشگاه ضمن اشاره به ضرورت تحلیل بسامان آینده کسب وکار از سوی بخش خصوصی، گفت: با توجه به مسائل 
روز دنیا، بخش خصوصی باید به دنبال بازاریابی در حوزه انرژی باشد؛ زیرا بازار انرژی در آینده فعال خواهد بود.علیرضا یوسفی، 
در شانزدهمین کنفرانس سالانه اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی که با شعار »بخش خصوصی؛ پیشران 
رشد اقتصادی و توسعه پایدار« در مرکز همایش های بین المللی صدا و سیما در حال برگزاری است، اظهار کرد: در کشور ۹2۶ 
هزار واحد صنفی وجود دارد که دچار چالش هایی فراوان هستند.وی چالش های بخش خصوصی کشور را ارتباط ضعیف بین المللی، 
فقدان بهره مندی از نیروهای متخصص نداشتن تحلیل از آینده کسب و کار بازار و درگیری بیش از حد در امور جزئی ذکر کرد.

خبر 

 ســازوکار اختصــاص محصــولات صادراتــی 
پیش فروش نشده پتروشــیمی ها به خوراک آن ها و 
مجتمع های مربوطه، طبق لایحه برنامه هفتم توسعه 

به کمیسیون تلفیق برنامه ارجاع شد.
 در جلســه علنی امروز )شــنبه( مجلس شورای 
اسلامی، ادامه رسیدگی به گزارش کمیسیون تلفیق 
درباره لایحه برنامه هفتم توسعه در دستور کار قرار 
گرفــت و اجــزاء )۶(، )۷( و )۸( بند )ذ( ماده )۴۸( 
با نظر رییس مجلس شــورای اسلامی به کمیسیون 

تلفیق برنامه ارجاء شد.
بر اساس جزء )۶( که به کمیسیون تلفیق ارجاع 
شــد، دولت موظف اســت از طریق بانک مرکزی، 
معاونــت علمی، صندوق توســعه ملــی و صندوق 
ضمانت صادرات، نســبت به اختصاص خط اعتباری 
برای خریداران محصولات دانش بنیان در کشورهای 

هدف اقدام نماید.
محمدباقــر قالیباف در باره جــزء )۶( گفت: این 
موضوع در بند )ب( ماده ۱۷ قانون جهش دانش بنیان 
وجــود دارد و فقط در این جزء خط اعتباری به آن 
اضافه شده که این خطر اعتباری هم اشکلاتی دارد. 
چرا که بانک مرکزی نمی تواند این خط اعتباری را 
باز کند و باید مرجع دیگری برای آن در نظر گرفت. 
بر همین اساس جزء )۶( به دلیل ابهام به کمیسیون 

ارجاع می شود.
جزء )۷( نیز به کمیســیون تلفیق ارجاع شد که 
طبق آن محصولات صادراتی شرکت های پتروشیمی 
که پیش فروش نشده اند و تعهدی نسبت به صادرات 
آنها وجود ندارد، می تواند توســط سازمان توسعه ای 
مربوطه در وزارت نفت به عنوان خوراک به مجتمع ها 
یا طرح های صنایع پایین دســتی در طول زنجیره 

ارزش، در قالب قراردادهای بین مجتمعی اختصاص 
یابد. عواید حاصل از قراردادهای بلندمدت )حداقل 
۱۰ســاله( تأمین خوراک میان صنایع پتروشیمی و 
محصولات معدنی که همزمان دارای شــروط انعقاد 
قــرارداد در طول برنامه باشــد و منجــر به تکمیل 
زنجیــره ارزش و فرآوری محصول داخلی شــوند، 
مشمول معافیت ۵۰ درصدی مالیات بر عملکرد در 
طی سال های برنامه می باشند. آیین نامه اجرائی این 
حکم مشــتمل بر دامنه صنایع مشمول، چهارچوب 
قراردادهای بلندمدت و ســایر ضوابط مربوط توسط 
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت و وزارت نفت با 
همکاری سازمان های امور مالیاتی و سازمان، حداکثر 
تا ۶ ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون تهیه شده 

و به تصویب هیأت وزیران می رسد.
علی اصغرعنابســتانی نماینده مردم ســبزوار در 
مجلس در مخالفت با جزء )۷( عنوان کرد: این متن 
هرچند بر اساس نیت خیرخواهانه نوشته شده اما در 
عمل خلاف آن اســتنباط می شود. مسئله این است 
که آیا اولویت را در محصولات پتروشــیمی باید به 
زنجیــره ارزش داخلی بدهیم بعد آن را صادر کنیم 
یا خیر. اما دقیقا عکس این موضوع تبیین می شود و 
اگر در محصولات پتروشیمی به زنجیره ارزش داخلی 

اولویت داده نشود دارای ابهام است.
ســیدالبرز حســینی نماینده مردم خدابنده در 
موافقت با جز )۷( گفت: ۹۰ میلیون تن پتروشیمی 
ظرفیت تولید دارد ولی ۶۵ میلیون تن تولید می شود. 
همچنین فروش بین مجتمعی حدود 2۰ درصد است 

وهدف این جزء بهبود زنجیره است.
داود منظور در مخالفت با جزء )۷( عنوان کرد: در 
قســمت نخست گفته شده که وزارت نفت می تواند 

جلوی محصولات پتروشیمی را برای زنجیره ارزش 
در مصارف داخل بگیرد و این موضوع خلاف اصول 

عدالت است.
وی افزود: همه ما موافق تشویق صادرات هستیم 
ولــی اینکه عنوان کنیم وزارت نفت می تواند جلوی 
صــادرات را در جایی که نیاز باشــد و از محصولات 
به عنوان زنجیره اصلی اســتفاده شود و از صادرات 

جلوگیری کند خلاف اهداف برنامه است.
رییس ســازمان برنامــه و بودجه توضیح داد: در 
جایی دیگر حکم مصوب شــده که متناسب با خام 
بودن یا نزدیک بودن به کالای ســاخته شده و تمام 
شده، عوارض صادراتی وضع می کنیم که نشان دهنده 
عوارض برای بازار است. به عبارتی با این حکم کاری 
می کنیم که اگر صادرات نیاز اســت، توجیهی برای 
آن درنظر گرفته نشود و این ایجاد ممنوعیت است.

منظــور تاکید کرد: اشــکال بخــش دوم حکم 
این اســت کــه اگــر تامیــن کننــده ای خوراک 
 صنایــع داخلــی را تامیــن کرد، مالیــات عملکرد

 او معاف اســت که این موضوع تبعیض ایجاد شده 
و کاهنده درآمد دولت اســت و خلاف سیاست های 

کلی است.
در نهایت با نظر رییس مجلس شــورای اسلامی 

جزء )۷( نیز به کمیسیون تلفیق ارجاع شد.
جزء )۸( نیز به دلیل ابهام به کمیســیون تلفیق 
ارجاع شد که طبق آن در اجرای بندهای )۹( و )۱۱( 
سیاســت های کلی برنامه هفتم دولت مکلف است 
در مورد صیانت و توســعه مکران ساختار، وظایف و 
اختیارات مربوط به احیای آن و همچنین ســازوکار 
مطالعه طرح عظیم ایران رود از سال اول برنامه اقدام 

قانونی به عمل آورد.

ارجاع بند مربوط به خوراک پتروشیمی ها، به کمیسیون تلفیق 

  حمایت از نوسازی صنعت ریلی کشور در برنامه هفتم توسعه 
مورد توجه قرار می گیرد

عضو هیات رییسه مجلس گفت: کمیسیون تلفیق در مصوبه ای مقرر کرد 
که یک درصد از فروش نفت به تامین منابع مالی برای توجه به توسعه ریلی 

اختصاص پیدا کند.
مجتبی یوسفی در مورد مصوبات کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم برای 
توسعه صنعت ریلی گفت: از ماده ۵۷ لایحه برنامه هفتم موضوع ترانزیت و توجه 

به زیرساخت های ترانزیت آمده که به عنوان پیشران اقتصاد محسوب می شود.
وی نوسازی ناوگان ریلی را از جمله مصوبات کمیسیون تلفیق در برنامه هفتم 
برشمرد و افزود: شاهد انحصاری در داخل در موضوع لوکوموتیو هستیم؛ باید 
ضمن حمایت از ظرفیت تولید داخل لوکوموتیو نیاز کشور را هم تامین کنیم 
چون در حال حاضر این ظرفیت به تولید ۱۰۰ لوکوموتیو در داخل کشور می 
رسد که در صورت توسعه کریدورهای حمل و نقل در بار و مسافر حداقل به 

تامین ۵۰۰ لوکوموتیو در مدت ۵ سال آینده نیاز داریم.
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صنعت4

به گزارش از شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت 
ایران، استخراج، تولید، انتقال و توزیع فرآیندی خاص 
و پیچیده اســت تا ذخایر هیدروکربوری را با پمپاژ 
از بطــن زمین پس از طی مراحل مذکور به مقاصد 
مصرف انتقال دهد، نباید از نظر دور داشــت که این 
صنعت ارزآور فقط در کنار دکل های حفاری، واحدها 
و تاسیســات پالایشگاهی، پتروشــیمی و... خلاصه 
نمی شود. شاید بتوان مدعی شد که در این زنجیره 
نقش انتقــال در صنعت نفت به عنــوان یک حلقه 
مفقوده اما اثرگذار در بخش پایین دســتی سازوکار 
مهمی را برای طلای ســیاه که خاستگاهی جهانی 

دارد، ایجاد کرده است.
بنابراین در این میان نقش شــبکه خطوط لوله 
انتقال را نمی توان دست کم گرفت. وجود ۱۴ هزار 
کیلومتر خط لوله انتقال از خاور تا باختر از شمال تا 
جنوب بیانگر وسعت این صنعت در کشور می باشد.

اگر نگاهی به نقشه کشــور انداخته شود ردپای 
سازه های آهنی را در هیبت خطوط لوله می توان به 
صورتی محسوس و نامحسوس مشاهده کرد لوله هایی 
که گاه در برخی مناطق سر از دل خاک بیرون زده اند 
و روی پایه هایی کوتاه سواره شده اند و گاهی از کنار 
امواج نهرها و رودها عبور کرده اند و در مناطقی دیگر 

با سنگ و صخره همجوار شده اند.
اهــواز- امیدیه مبدا شــروع حرکت خط لوله ای 
اســت که شهره ای جهانی برای خود رقم زده است. 
 INDUSTRY موضوعــی که آمریکایی ها نیز در مجله
PIPELINE، به آن اذعان داشته اند که بعد از خط لوله 
آلاســکا، خط لوله مارون-اصفهان صعب العبورترین 
خــط لوله جهان به شــمار می رود. عبور از رشــته 

کوه های زاگرس و همجوار شدن با رود کارون علت 
اصلی این ماجرا است.

انتقال از   سکانس نخست؛ مثلث طلایی 
خوزستان تا اصفهان

مثلــث طلایی این خط لوله پر فراز و نشــیب و 
کلیدی از اســتان خوزســتان شروع می شود و پس 
از عبور از اســتان چهارمحــال و بختیاری به نقطه 
عطف ماجرا یعنی اســتان اصفهان می رسد. میدان 
نفتی مارون به عنوان ســومین میدان نفتی بزرگ 
کشــور نفت خام این خط لولــه را که از قضا نفتی 
سبک و مرغوب اســت را تامین می کند. نفت خام 
میدان مارون پس از ورود به واحدهای بهره برداری از 
محدوده آغاجاری )که شرکت بهره بردار از این میدان 
است( به وسیله خط لوله انشعابی شرکت خطوط لوله 
و مخابــرات نفت منطقه اصفهان به عنوان یک خط 
پالایشگاهی در امتداد خط لوله ای 3۶ اینچی جاری 
می شــود. اما در این مســیر صعب العبور با توجه به 
گستره جغرافیایی می بایست از امیدیه ۴3۰ کیلومتر 
طی شود تا به پالایشگاه اصفهان برسد، برای پمپاژ 
نفت خام در این مســیر می بایست تلمبه خانه هایی 
تعبیه شوند تا با توجه به اختلاف ارتفاعات در مسیر 
که رفته رفته بیشتر و بیشتر می شود بتوانند فرآیند 
انتقال بدون چالشی را برای این حجم از مواد نفتی 

با توجه به مشکل افت فشار فراهم کند.
بــه این منظور ۸ مرکز انتقال نفت و تاسیســات 
در این راه پرســنگلاخ قرار گرفته اســت؛ ایستگاه 
نخست مرکز انتقال نفت شهید آل خمیس )شماره 
یــک امیدیه( در نزدیکی جــاده اهواز-امیدیه واقع 

شده است.
اما ایســتگاه بعد مرکز انتقال نفت و تاسیســات 
شماره 2 در رامهرمز، شماره 3 در باغ ملک، شماره 
۴ در ایذه، شماره ۵ در دهدز، شماره ۶ در گندمکار 

و شماره ۷ و ۸ در اصفهان واقع شده است.
باید تاکید کرد با توجه به اختلاف ارتفاع از مبدا 
حرکت خط لوله تــا مقصد در فواصل مختلف افت 
فشار در این مسیر خاص به دفعات رخ می دهد. این 
در حالی اســت که در مرکز انتقال نفت شماره یک 
)امیدیه( اختلاف ارتفاع از سطح دریا ۷۴ متر است 
و این فرآیند در ادامه مســیر بعد از مرکز شماره ۶ 
کــه پیک این ارتفاع را در برمی گیرد به 2۷۰۰ متر 
می رســد. بنابراین برای غلبه بــه این ارتفاع نیاز به 
وجود تلمبه خانه هایی اســت که کار پمپاژ نفت خام 
را با حرکت توربین ها از کنار رودها، رشــته کوه ها 

و صخره ها به نحو مطلوب و استاندارد انجام دهد.

 سکانس دوم؛ یک خط لوله کلیدی در کنار 
خط لوله صادراتی

کمی آن طرف تر از مجموعه تاسیســات نفت و 
گاز شــماره 3 و ۴ آغاجاری با طی مســافتی چند 
کیلومتــری، مرکز انتقال نفت شــهید آل خمیس 
)شماره یک امیدیه( به چشم می خورد تا نفت خام 
با آی پی 3۵ از میدان نفتی مارون را در شریان های 
این شــبکه انتقال دهد. پس خط لوله نفت مارون با 
ایــن آی پی نفتی مرغوب را به ســمت گلوگاه های 
نفتی ارســال می کند. این در حالی اســت که یک 
خــط لوله صادراتی 3۶ اینچی نیز در مجاورت خط 
لوله اصفهان- مارون تعبیه شــده است تا نفت خام 

بنابراین در این 
میان نقش شبکه 
خطوط لوله انتقال 
را نمی توان دست 
کم گرفت. وجود ۱۴ 
هزار کیلومتر خط 
لوله انتقال از خاور 
تا باختر از شمال تا 
جنوب بیانگر وسعت 
این صنعت در کشور 
می باشد.

مونا هادی    -          صنعت نفت به عنوان موتور محرکه اقتصاد همیشه یکه تاز و سرآمد در ارزآوری کشور بوده است تا در رقابت با همتایان 
نفتی خود به صورتی استراتژیک و کلیدی در منطقه خاورمیانه و در سطح بازارهای بین المللی ظاهر شود.

صنعت انتقال نفت؛ حلقه مفقوده در بخش پایین دستی

 ساخت و ارزیابی نانوکاتالیست ها برای 
تولید پروپیلن

یکی از محققان ایرانی در طرحی به بررسی 
ســاخت و ارزیابی نانوکاتالیست ها برای تولید 

پروپیلن پرداخت.
 محققــان علم شــیمی همواره بــه دنبال 
روش هایی برای حفظ محیط زیست و اتمسفر 
زمین هستند و تلاش خود را در جهت کاهش 
انتشــار گازهای گلخانــه ای در قالب طرح های 

تحقیقاتی مختلف نشان داده اند.
»ســاخت و ارزیابی نانوکاتالیســت های بر 
اســاس کروم و گالیوم با روش لایه نشانی اتمی 
برای فرآینــد هیدروژن زدایی پروپان در حضور 
دی اکســید کربن به عنوان اکسیدکننده ملایم 
جهــت تولید پروپیلن« عنوان رســاله دکتری 
فاطمه گشــول دره سیبی است که با راهنمایی 
عباســعلی خدادادی و حمایت بنیاد ملی علم 

ایران، طرح را انجام داده است.
براســاس اعلام بنیــاد علم ایران، گشــول 
دره سیبی با مدرک دکتری تخصصی مهندسی 
شیمی از دانشــکده فنی دانشگاه تهران درباره 
این طرح توضیح داد: اولفین های ســبک نظیر 
پروپیلن و اتیلن به دلیل اســتفاده بسیار زیادی 
که در صنایع شــیمیایی دارنــد از جمله مواد 
کلیدی این صنایع محســوب شــده و خوراک 
ورودی بســیاری از واحدهای شــیمیایی نظیر 
تولیــد پلیمرها، هیدروکربن های اکســیژن دار 
هستند. می توان گفت که رایج ترین روش تولید 
اولفین های ســبک، شکست با بخار و شکست 
کاتالیستی بستر سیال نفتا، دیزل سبک و سایر 

محصولات جانبی نفتی است.
وی افــزود: البته با توجه بــه خالص نبودن 
پروپیلن حاصل از این روش ها، برای دستیابی به 
پروپیلن خالص، وجود مراحل جداسازی بعدی 
ضروری است. از طرفی مصرف انرژی بالای این 
فرآیندها، کاهش ذخایر نفتی و افزایش قیمت 
نفت، صنعت پتروشیمی را به سمت یافتن روشی 
جایگزین از خوراک به مراتب اقتصادی تر با درصد 

تبدیل بالاتر سوق داده است.
ایــن پژوهشــگر دربــاره مزایــای فناوری 
مزایــای  از  یکــی  گفــت:  هیدروژن زدایــی 
تکنولوژی هــای هیدروژن زدایــی، تولید عمده 
اولفیــن نظیر خوراک ورودی اســت که به این 
ترتیب بــه جای تولید انــواع محصولات، یک 
محصول هدف را به میزان عمده تولید می کند. 
هیدروژن زدایی کاتالیستی پروپان می تواند از دو 
شیوه اکسیداسیونی یا غیر اکسیداسیونی انجام 
شود. با این وجود، استفاده از اکسیژن به عنوان 
اکسیدکننده موجب اکسیداسیون بیش از حد 
خوراک و تولید گســتره زیــادی از محصولات 
مطلوب و نامطلوب می شــود. از این رو، استفاده 
از دی اکســید کربن به عنوان اکسیدکننده ای 
ملایم و در دسترس می تواند این محدودیت را 

نیز از بین ببرد.
گشول دره سیبی از مشکلات اساسی و مهم در 
انجام این تحقیق را تهیه مواد اولیه عنوان کرد و 
گفت: مواد اولیه مورد نیاز طرح، در آمریکا تولید 
می شد و آنالیزهای موجود در داخل کشور نیز 
برای تحقیقات ما مؤثر نبود و به لحاظ ابعاد، با 
اندازه مورد نیاز ما مغایرت داشت. بااین وجود به 
خاطر اهمیت طرح در موضوعاتی نظیر گازهای 
گلخانه ای ، با همت بیشــتری برای انجام طرح 
تلاش کردیم و خوشــبختانه نتایج مفیدی هم 

حاصل شد.

  دستیابی به قابلیت »تولید بار اول«، کشور را در برابر تحریم ها آسیب ناپذیر می کند
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی هدف این صنعت را تکمیل زنجیره ارزش در بازه زمانی ۱۰ساله اعلام کرد و 
گفت: باید در داخل کشور قابلیت ساخت بار اول کالاها و تجهیزات پتروشیمی را داشته باشیم تا کشور را در مقابل تحریم ها 
آسیب ناپذیر کنیم.مرتضی شاهمیرزایی در نخستین همایش ایمنی فرایند در صنایع نفت، گاز و پتروشیمی، اظهار داشت: صنعت 

نفت از دیرباز مهد پرورش دانش حوزه ایمنی و مباحث زیست محیطی و سلامت بوده است.
وی افزود از ۵ خردادماه ۱2۷۸ هجری شمسی که نفت از اولین چاه در منطقه مسجد سلیمان استخراج شد، افرادی که در 
حوزه نفت مشغول به کار بودند به این فکر افتادند که ضمن استفاده از نفت، مسائل ایمنی را هم رعایت کنند. مباحث مربوط 

به ایمنی به مرور زمان تکامل یافت و بحث HSE مطرح شد.
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5 سرمایه 

  استقرار نظام مدیریت ایمنی توسط ۴۵ درصد شرکت های پتروشیمی
مدیر بهداشــت، ایمنی و محیط زیســت و پدافند غیرعامل )HSE( شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: امسال ۴۵ درصد 

شرکت های پتروشیمی نظام مدیریت ایمنی فرایند را استقرار بخشیده اند یا در حال انجام این کار هستند.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، »داود عمادی« امروز )یکشــنبه( در نخســتین همایش ایمنی فرایند در صنایع نفت، گاز و 
پتروشیمی افزود: بحث نظام مدیریت ایمنی فرایند )PSM( در سال ۱3۸۸ در پتروشیمی مطرح شد و شرکت پلیمر »آریاساسول« 
نخستین شرکت پتروشیمی بود که استقرار این نظام را آغاز کرد.وی گفت: در سال ۱3۹۵ بروز حادثه ای در یکی از مجتمع های 

پتروشیمی موجب شد بحث استقرار نظام مدیریت ایمنی فرایند شتاب بیشتری بگیرد.

صادراتی را به سمت خارگ مشایعت کند.
اما سهم این خط لوله پالایشگاهی از میدان مارون 
که ظرفیت تولید روزانه اش به طور متوسط به ۵2۰ 
هزار بشکه می رســد، انتقال روزانه ۵۵۰ هزار بشکه 

نفت خام است.
این در شرایطی است که ذخیره در جای نفت خام 
این میدان ۴۶ میلیارد بشکه برآورد می شود تا نبض 
تولید و انتقال را همچنان در این مسیر فعال نگه دارد.

 سکانس سوم؛ ارسال نفت و فرآورده به 
سمت اصفهان و تهران

قدرت ســربازی؛ مدیر منطقه اصفهان با اشاره به 
گستردگی این منطقه می گوید: این منطقه دارای ۸ 
رشــته خط لوله است که از این میان یک خط لوله 
32 اینچی نفت خام مارون را به ســمت پالایشــگاه 
اصفهان انتقال می دهد حدود ۷۰ درصد از این نفت 
به سمت پالایشگاه اصفهان و مازاد آن در حدود 3۰ 
درصد ازطریق یک رشــته خط 2۴ اینچی به سمت 

پالایشگاه تهران ارسال می شود.
خط لوله دیگر خــط ۱۸ اینچی نیز فرآورده های 
نفتی پالایشــگاه اصفهان را به سمت تهران هدایت 
می کند.دو خط لوله دیگــر 2۰ اینچی و ۱۶ اینچی 
در مسیر جنوب شــرق فرآورده های نفتی پالایشگاه 
بندرعباس را دریافت و به سمت تهران ارسال می کند؛ 
این در حالی اســت که در مجموع ظرفیت فرآورده 

انتقالی روزانه 3۵۰ هزار بشکه برآورد می شود.
به گفته ســربازی نیروگاه اســلام آباد، تاسیسات 
آبنیل و فرودگاه اصفهان و پایگاه هشــتم شکاری از 
دیگر مقاصدی هســتند که از طریق یک خط ۱2 و 

دو خط ۸ اینچی سوخت رسانی می شوند.
سربازی با اشاره به اینکه این منطقه دارای حدود 
۸۰۰ کارکنان می باشــد به سختی پایش خطوط و 
آنلاین بودن این فرآیند تاکید می کند و ادامه می دهد: 
خطبانان، واحدهای بسیج و حراست، عملیات با اعزام 
و حضور در مناطق عملیاتی گشــت زنی می کنند و 
موارد مشکوک و نیاز به رسیدگی را گزارش می دهند.

به گفته وی خوشــبختانه این منطقه به صورت 
مستمر با رصد و کنترل شبانه روزی پایش می شود، 
ولی یکی از مشکلات عدیده در این منطقه به حوادث 
طبیعی مثل رانش زمین و آســیب وارده از شخص 
ثالث مانند فعالیت ماشین آلات سنگین و راهسازی 

است که به حریم خطوط تجاوز صورت می گیرد.

 سکانس چهارم؛ همجواری با طولانی ترین 
پل کابلی معلق در کشور

اما در امتداد این مســیر لاجرم باید از پرآب ترین 
رود کشــور یعنی کارون در جوار بزرگ ترین ســد 
برق آبی کشور یعنی کارون 3 عبور کرد. برای خروج 
از خوزســتان باید از شهرستان دزپارت رد شد. خط 
لوله مارون-اصفهان به مسیر خود ادامه می دهد و به 
سد کارون ۴ می رســد، در این محدوده ۴ کیلومتر 
از خط لوله از داخل دریاچه ســد عبور می کند، ولی 
این تمام ماجرا نیســت خط لوله روگذری به موازات 
این خط به عنوان خط لوله »بای پاس« به طول ۱2 
کیلومتر از روی طولانی ترین پل کابلی کشــور که بر 
روی مخزن ذخیره آب ســد کارون ۴ که برای این 
منظور تعبیه شــده عبور می نماید تا در صورت لزوم 
به عنوان یک جایگزین برای انتقال پایدار مواد نفتی 

مورد استفاده قرار گیرد.
پل کابلی که با داشتن ۴۶۰ متر طول و ارتفاع ۷۰ 
متری از سطح دریاچه از طولانی ترین پل های معلق 
در کشــور محسوب می شود، عرشه فلزی این پل در 
دو طرف خود با دو خط لوله گاز و نفت همجوار شده 
اســت. این در حالی است که ارتباط بین دو استان 
خوزســتان و چهار محال و بختیاری را برای عبور و 

مرور عشایر بختیاری تسهیل کرده است.
به گفته ســربازی در سال ۹۸ ساخت این پل به 
اتمام رسیده و در سال ۱۴۰۱ به خطوط لوله منطقه 
اصفهان به عنوان بهره بردار تحویل داده شده است.

 سکانس پنجم؛ انتقال روزانه بیش از ۸۷ 
میلیون لیتر نفت از گذرگاه مرگ

پس از عبور از امیدیــه، رامهرمز، باغ ملک و ۱۶ 
کیلومتر قبل از رســیدن به مرکــز انتقال نفت ایذه 
حال این خطوط لوله می بایست از دل دو تنگه عبور 
کنــد تا به دو دره اصلی یعنی اوج صعب العبور بودن 

این خط برسد.
»لیــر« و »اوند« دو دره ای اســت که در امتداد 
یکدیگر زیــر تیغ آفتاب برهوتی از صخره، ســنگ 
و ســنگلاخ را دربرگرفته است. مســیری که فراز و 
نشــیب های ســه تا چهارمتری آن با شیب تند طی 
کردن ورود به دهدز را در هاله ای از گردوغبار و صدای 
مهیب باد سخت و دیرگذر می کند. دره هایی که در 
فصل پاییز پرآب و ســیلابی می شوند و زحمت کار 
حراســت از خطوط را به خاطر آب بردگی از خطوط 

و حرکت خاک روی خطوط دوچندان می کنند. جایی 
که از امکانات ارتباطی و ترددی خبری نیست و پس از 
ورود به دهدز که گلوگاه ارتباطی و اصلی این خط پر 
فراز و نشیب تلقی می شود این خط لوله وارد مرز دو 
استان خوزستان و چهارمحال و بختیاری می شود و 
مسیر خود را بعد از گذر از مرکز انتقال نفت گندمکار 

به سمت پالایشگاه اصفهان ادامه دهد.
جاری شــدن و انتقال پایدار روزانه ۸۷ میلیون و 
۴۵۰ هزار لیتر نفت خام در این مســیر پرپیچ و خم 
کاری است سخت، که بدون لحظه ای توقف در کوران 
چالش ها و سختی شرایط جغرافیایی و آب و هوایی 
با اســتفاده از توربین ها و سایر تجهیزات صنعتی که 
با دانش و تخصص بومی تعمیر و اورهال می شــوند، 

در حال انجام است.
خط لوله ای که از بطن خاک و سنگلاخ عبور کرده 
است در طول مسیر هر چند کیلومتر با مجموعه ای از 
نشان گرهای زرد رنگ علامت گذاری شده اند. در این 
گذرگاه سکوهایی به چشم می خورند که پوششی را 
روی خطوط و در محدوده هایی که احتمال رانش و 
ریزش وجود دارد، ایجاد کرده اســت تا براثر ریزش 
کــوه از ضربه وارده به خــط لوله ای که در زیرزمین 

گذاشته شده است ممانعت شود.

 سکانس ششم؛ تعرض به حریم خطوط لوله
رحمــت الله مصباح؛ رئیس مهندســی خوردگی 
فلزات منطقه از ماجرایــی می گوید که برای تعمیر 
یکی از خطوط کارکنان مجبور به اســکان شبانه در 
کنار رود کارون می شوند چراکه بارندگی ها اجازه تردد 
و بازگشــت به مرکز انتقال را نداده بود. حفاظت از 
محیط زیست، حراست از تاسیسات، کنترل بحران ها، 
نظارت بر فرآیند مستمر انتقال آن هم در این شرایط 
سخت کاری طاقت فرساست که وجود مشکلاتی بر 

این سختی می افزاید.
شــهاب نادری؛ رئیس مرکز انتقال نفت شماره ۴ 
یکی از معضلات جدی امروز را بحث تعرض به حریم 
خطوط عنــوان می کند. او می گوید: برای این کلاف 
درهم تنیده شــده باید مسئولان ذی ربط به فکر یک 

راهکار اساسی باشند.

 ســکانس هفتم؛ پشــت صحنه ارسال 
فرآورده های نفتی به پمپ بنزین ها

ماحصل این فرآیند پیچیده و پر مشــقت که در 
مناطق عملیاتی با حضور متخصصان و تلاشگران این 
عرصه رقم می خورد بسترساز تولید فرآورده های نفتی 
از واحدهای پالایشگاهی می شود. طی این فرآیند هم 
خوراک پالایشــگاه یعنی نفت خام را برای تولیدات 
تامیــن می کند و هم محصولات تولید شــده اعم از 
بنزین و گازوئیل را به ســمت انبارهای پخش برای 
ارســال به جایگاه های عرضه سوخت فراهم می کند. 
پرشدن مخازن سوخت گیری و فعال کردن نازل های 
ســوخت در جایگاه های عرضه سوخت برای تامین 
باک خودروها با طی شــدن این مسیر پرپیچ و خم 
توســط متخصصان متعهد و حراست از تاسیسات و 
تجهیزات این صنعت کلیدی این گونه رقم می خورد 
تا تردد بی دغدغه خودروها را در ســطح شــهرها و 

کلان شهرها رقم بزند.

  صادرات خراســان شمالی از لحاظ 
وزنی ۳۰ درصد افزایش یافت

 مدیرکل صنعت، معدن و تجارت خراسان 
شمالی گفت: 2۷۴ هزار تنُ کالا در نیمه نخست 
امسال از اســتان صادر شد که به لحاظ وزنی 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3۰ درصد 

افزایش یافت.
حســین حاجی بگلــو اظهار کــرد: میزان 
صــادرات کالا از این اســتان بــه ۷۹ میلیون 
دلار رســید که نســبت به مدت زمان مشابه 
ســال قبل از لحاظ ارزشی 3۰ درصد کاهش 

را نشان می دهد.
وی درباره علت کاهش 3۰ درصدی صادرات 
استان از نظر ارزشی گفت: نیمه نخست امسال 
۸۵ درصــد وزن کل صادرات اســتان مربوط 
به شــرکت پتروشــیمی بود که ارزش هر تن 
کالاهای این شــرکت در ۶ ماهه امســال بین 

2۸۰ تا 3۰۰ دلار بود.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت خراســان 
شــمالی افزود: عمده کالاهای صادراتی استان 
محصولات  پتروشــیمی،  محصولات  شــامل 
فولادی، سیمان، شمش آلومینیوم، فوم طرح 
دار و ابزارهــای طرح دار پلی اســتایرن، رب 
گوجه فرنگی، گرانول لاستیک، کف پوش، اسید 
محصولات  آلومینیوم،  مصنوعات  ســیتریک، 
پلاستیکی، خرده لاستیک فرسوده، درپوش و 

قوطی خالی کنسرو است.
وی گفــت: کالاهای صادراتی اســتان به 
کشورهای مختلف از جمله عراق، ترکمنستان، 
افغانســتان، ترکیــه، امــارات متحده،عربی، 
فدراسیون  آذربایجان،  ازبکســتان،  پاکستان، 
روسیه، آلمان، لهستان، ارمنستان، گرجستان، 

صربستان، ایتالیا و قزاقستان صادر شد.
حاجی بگلو خاطرنشــان کرد: نیمه نخست 
امســال هفت محصول جدید به سبد کالاهای 
صادراتــی اســتان افزوده شــد که شــامل 
هیدروکسید سدیم، کمپرســور، خوراک دام 
و طیــور، کامپاند پلی اتیلن، لوازم شــوینده، 
گالن،دســتگاه نانوایی است همچنین در این 
مدت برخی محصولات هم از ســبد صادراتی 
استان خارج شد که شامل ۹ محصول از جمله 
شمشاد و رز هلندی و انواع گیاهان آپارتمانی، 
الکتروموتــور، پمپ کولر آبی، بذر ذرت، ازت، 

ملامین و آبنبات است.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت خراســان 
شمالی اظهار کرد: امسال هشت کشور شامل 
اتریش، رومانی، فرانسه، چین، مقدونیه، بوسنی 
هرزگوین، اسلونی و اسپانیا به کشورهای هدف 

صادراتی استان افزوده شد.
وی درباره ســهم گمرک از صادرات استان 
با بیان اینکه نیمه نخســت امسال ۱32 هزار 
و ۶۰۰ تن کالا بــه ارزش ۴۹ میلیون و ۵۰۰ 
هزار دلار کالا از گمرک استان صادر شد گفت: 
صادرات از گمرک استان نسبت به مدت مشابه 
پارســال از نظر ارزشی 3۷ درصد کاهش و از 

نظر وزنی ۱۸ درصد افزایش دارد.
حاجــی بگلــو در بخــش دیگر ســخنان 
خــود دربــاره واردات کالا به اســتان گفت: 
نیمه نخســت امســال ۱۱۱ هزار و ۸۰۰ تن 
کالا بــه ارزش 33 میلیــون و 2۰۰ هــزار 
دلار به اســتان وارد شــد که نسبت به مدت 
 زمان مشــابه ســال قبل از لحاظ ارزش هفت

 درصــد کاهش و از لحــاظ وزنی ۵۰۸ درصد 
افزایش دارد.

  افتتاح و کلنگ زنی پروژه های امید آفرین در سفر دوم هیات 
دولت به شهرستان چرام

 فرماندار چرام گفت: با برنامه ریزی های انجام شده در سفر دوم ریاست 
جمهوری طرح های مهم و امید آفرینی در این شهرســتان برای افتتاح و 

کلنگ زنی پیش بینی شده است.
ســید عبدالرحمان توفیقیان کلنگ زنی پتروشــیمی چــرام را یکی از 
مهمترین پروژه ها دانست و اظهار داشت: در سفر ریاست جمهور این طرح 

کلنگ زنی خواهد شد.
وی بیان کرد: با توجه به سیاست دولت سیزدهم در راستای امید آفرینی 
و اشتغالزایی کلنگ زنی این طرح زمینه بکارگیری بسیاری از جوانان جویای 
کار را فراهم خواهد کرد.توفیقیان کلنگ زنی کارخانه خوراک دام و طیور و 
کارخانه سرم سازی را از دیگر طرح های مهم و امید آفرین در سفر هیات 
دولت دانســت و افزود: این طرح های اقتصادی با حمایت بخش خصوصی 

در راستای توسعه و اشتغالزایی اجرایی خواهد شد.
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به گزارش از وزارت نفت، بیژن چگنی با اشاره 
به منویــات و تأکیدهای مقــام معظم رهبری و 
دولــت به رشــد تولید اظهار کرد: شــرکت ملی 
صنایع پتروشیمی و شــرکت های پتروشیمی در 
سال ۱۴۰۱ که اوج اجرای برنامه ها و سیاست های 
دولت ســیزدهم بود برای تحقق این هدف تلاش 
کردند، به طوری که تولید محصولات پتروشیمی 
در ســال ۱۴۰۱ نســبت به ســال قبل از آن، ۷ 
درصد افزایش داشت و ۶۹.۶ میلیون تن محصول 

پتروشیمی تولید شد.
وی با بیان اینکــه 2۷.۶ میلیون تن محصول 
در ســال ۱۴۰۱ صادر شــده اســت، ادامه داد: 
۱۱۸۹ کشــتی به حجم 2۶ میلیون تن در سال 
۱۴۰۱ به منظور صادرات محصولات پتروشیمی از 
اسکله های تخصصی پتروشیمی بارگیری شد که 
از نظر تعدادی ۴ درصد و از لحاظ وزنی ۶ درصد 

نسبت به سال ۱۴۰۰ افزایش داشت.
مدیــر کنتــرل تولید شــرکت ملــی صنایع 
پتروشیمی با اشاره به اینکه ظرفیت تولید صنعت 
پتروشــیمی در آغاز به کار دولت سیزدهم ۸۴.۵ 
میلیون تن بود، یادآور شد: ظرفیت این صنعت با 
بهره برداری از طرح های جدید در دو ســال اخیر 

به بیش از ۹2 میلیون تن رسیده است.
به گفتــه چگنی، طرح های پتروشــیمی دی 
آریا پلیمر خمین، پتروشــیمی پارس گلایکول، 
فاز نخست طرح پالایش گاز هویزه خلیج فارس، 
مخازن نه گانه فاز دوم مخازن ســبز پتروشــیمی 
عســلویه، واحد دوم ASU2 و ASU4 )واحد هوای 

فشرده( و پست 23۰/۴۰۰ کیلوولت شرکت دماوند 
انرژی عسلویه و پیش تراکم کارخانه گاز و گاز مایع 
۹۰۰ و ۱۰۰۰ و الفین گچساران در دولت سیزدهم 

به بهره برداری رسیده اند.
وی با اشــاره به اینکه برنامه تولید محصولات 
پتروشــیمی برای سال ۱۴۰2 حدود ۷۷ میلیون 
تن اســت، ادامه داد: شــرکت های پتروشیمی از 
ابتدای امســال تا پایان شهریورماه 3۸.۵ میلیون 
تن محصول پتروشیمی تولید کردند که ۷ درصد 
رشد نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته است.

مدیــر کنتــرل تولید شــرکت ملــی صنایع 
پتروشیمی با اشــاره به اینکه در سال ۱۴۰۱ در 
2۱ شــرکت پتروشــیمی تعمیرات اساسی انجام 
شده است، افزود: تعمیرات اساسی برای واحدهای 
پتروشــیمی بسیار الزامی است و اگر به آن توجه 
نشود، امکان آسیب رسیدن به تأسیسات و افزایش 
هزینه ها بالا می رود.چگنی به توسعه داخلی سازی 
در صنعت پتروشــیمی در شــرایط تحریم اشاره 
و اظهــار کــرد: خودکفایی در بیشــتر تجهیزات 
پتروشیمی سبب شــده تا هم اکنون شرکت های 
پتروشیمی کشور به دلیل نبود قطعه ای دچار توقف 

طولانی مدت در تولید نشوند.
وی با بیان اینکه سیاســت دولت ســیزدهم 
مبتنی بر توســعه داخلی ســازی و خودکفایی در 
صنایع پتروشــیمی اســت، ادامه داد: هم اکنون 
جریان داخلی سازی افزایش یافته است، به طوری 
کــه بیش از ۹۰ درصد وزنی و بیش از ۸۰ درصد 
ریالی-ارزی طرح های پتروشیمی از ساخت داخل 

استفاده می شود.
مدیــر کنتــرل تولید شــرکت ملــی صنایع 
پتروشــیمی به به روزرســانی بعضی از فرآیندها 
به منظور جلوگیری  پتروشــیمی  در شرکت های 
از هدررفت انرژی اشاره کرد و گفت: شرکت های 
پتروشیمی با ارتقای فرآیندهای تولید مجتمع ها 
اقدام هایی در زمینه کاهش گاز مشعل، جلوگیری 
از آلودگی محیط زیســت، تصفیه پساب و ذخیره 

انرژی به منظور افزایش سودآوری انجام داده اند.
چگنی بر اســتفاده از کاتالیســت های ساخت 
داخل در واحدهای فرآیندی کنونی تأکید کرد و 
افزود: بیشتر کاتالیست های ساخته شده داخلی در 

مجتمع های پتروشیمی استفاده می شود.
وی با اشــاره به بازدید کشــورهای همســو و 
همسایه از شرکت های تولیدی پتروشیمی به دنبال 
گســترش دیپلماســی انرژی در دولت سیزدهم 
گفــت: بعضی از شــرکت ها ذهنیت درســتی از 
صنعت پتروشیمی ایران نداشتند که با بازدیدها و 
مذاکرات انجام شده، شناخت مطلوبی از این صنعت 
به وجود آمد.مدیر کنترل تولید شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی با بیان اینکه برخی کشورها در حوزه 
فرآیندهای تولید و قطعات دچار چالش هایی بودند 
که از ایران کمک خواستند، ادامه داد: ونزوئلا نیز 
برای فعال کردن واحدهای پتروشیمی خود نیاز به 
ماشین آلات و قطعات، همچنین نیروی متخصص و 
خدمات فنی و مهندسی دارد که ایران در این موارد 
هم اعلام آمادگی کرده اســت و مابقی اقدام ها به 
سرعت عمل آنها برای ادامه همکاری بستگی دارد.

چگنی بر استفاده از 
کاتالیست های ساخت 
داخل در واحدهای 
فرآیندی کنونی 
تأکید کرد و افزود: 
بیشتر کاتالیست های 
ساخته شده داخلی 
در مجتمع های 
پتروشیمی استفاده 
می شود.

علیرضا حیدری    -    مدیر کنترل تولید شرکت ملی صنایع پتروشیمی به برنامه تولید حدود ۷۷ میلیون تن محصول پتروشیمی برای سال 
۱۴۰۲ اشاره کرد و گفت: شرکت های پتروشیمی در ۶ ماه نخست امسال ۳۸.۵ میلیون تن محصول تولید کردند که ۷ درصد رشد نسبت به 

مدت مشابه سال قبل داشته است.

تولید ۳۸.۵ میلیون تن محصول پتروشیمی در ۶ ماه 
نخست ۱۴۰۲

 صنایع استان بوشهر از تیم های فوتبال حمایت کنند
 استاندار بوشهر گفت: در راستای عملیاتی کردن مسئولیت های اجتماعی توسط صنایع به ویژه صنعت نفت، گاز و پتروشیمی، 

نیاز است که به حمایت مستمر و پایدار از تیم های مختلف ورزشی به خصوص ورزش فوتبال ورود با برنامه ای شود.
 احمد محمدی زاده روز شــنبه در نشســت مسئولان شرکت پایانه های نفتی خارگ اظهار کرد: عمل به مسئولیت های 

اجتماعی توسط صنایع استان بویژه صنعت نفت و گاز و پتروشیمی، لازم و ضروری است و نباید در این حوزه کوتاهی شود.
وی افزود: بررسی ها نشان از ضعف بنیه مالی تیم های ورزشی در سطح استان دارند که با وجود ظرفیت مناسب از حیث 

بازیکن و کادر فنی خوب، نمی توانند در مسابقات کشوری حضوری معنادار و افتخارآفرین داشته باشند.

  بانک ها ۸۴ درصد سپرده هایشان را 
تسهیلات داده اند

معــاون نظارت بانک مرکــزی اعلام کرد: 
بانک ها از ابتدای امسال تا پایان شهریور ماه، 
۸.2 هزار میلیارد تومان تسهیلات داده اند که 
معادل ۸۴ درصد سپرده های بانکی بوده است.

فرشاد محمدپور در نشست معاون اجرایی 
رئیس جمهــور بــا مدیران عامــل بانک های 
خصوصی و تعدادی از استانداران اظهار کرد: 
از ابتدای ســال جاری تا پایان شهریور امسال 
۸ هزار و 2۰۰ میلیارد تومان کل سپرده های 
بانک ها بوده که بانک ها معادل ۸۴ درصد آن در 
این مدت تسهیلات داده اند؛ از آنجا که معادل 
۱3 درصد کل سپرده های بانکی به عنوان سپرده 
قانونــی نزد بانک مرکــزی می ماند، تنها ۸۷ 
درصد سپرده های بانک ها قابلیت بهره برداری 
دارد؛ همچنین بانک هــا مکلفند 3 درصد از 
سپرده هایشان را به عنوان خرید اوراق دولتی 
پرداخت کنند کــه در نتیجه تنها ۸۴ درصد 
کل سپرده ها امکان استفاده را خواهند داشت.

وی با بیان اینکه بانک ها تقریباً معادل آنچه 
را به عنوان ســپرده جذب کرده اند، تسهیلات 
داده اند، افزود: برای نمونه در اســتان زنجان 
نسبت تسهیلات به سپرده ها ۱۰۰ درصد، در 
استان یزد ۹2 درصد، در استان سمنان معادل 
۱۰۰ درصد، در اســتان قزوین ۹۰ درصد، در 
اســتان قم ۸۰ درصد، در استان مازندران ۷۰ 

درصد و در البرز ۶۰ درصد است.
این مقام مســئول در بانک مرکزی گفت: 
میانگین شُعب بانک های دولتی 2 هزار شعبه 
است، در حالی که برخی بانک های خصوصی در 
برخی استان ها تنها یک شعبه دارند. البته آمار 
دقیقی نداریم که شــرکت های واقع در استان 
تهران که از بانک ها تسهیلات می گیرند، جزء 
مصارف استان تهران در نظر گرفته می شوند یا 
به عنوان مصارف بانک در استان محل فعالیت 

اقتصادی آن شرکت است؟
محمدپــور ادامــه داد: درصــد مهمی از 
مصارف بانک ها به شــرکت های بزرگ معدنی 
واقع در اســتان کرمان ماننــد چادرملو، ملّی 
مس و... اختصاص می یابد یا مثلًا شرکت های 
پتروشــیمی در اســتان های جنوبی یا سایر 
اســتان ها که دفاتــر آنها در تهران اســت و 
تســهیلات دریافت می کننــد، به عنوان آمار 
تســهیلات استان تهران لحاظ می شود؛ چون 

دفاتر این شرکت ها در تهران است.
وی درباره اینکه آیا بخش مهمی از تسهیلات 
بانک ها به عنوان تسهیلات بین بانگی گردش 
دارد، صحیح است یا خیر؟ تصریح کرد: حجم 
منابع بانکی که در گردش بین بانکی اســت، 
۶۴ هزار میلیارد تومان اســت که رقم بالایی 
محسوب نمی شود.معاون نظارت بانک مرکزی 
با تأکید بر اینکه نهــاد متبوعش انتظار دارد 
بانک ها در خصوص اجرای تسهیلات تکلیفی 
عملکرد بهتری داشته باشند و رئیس کل بانک 
مرکــزی نیز در دیدار با مدیران عامل بانک ها 
بر این موضوع تأکید داشته، ادامه داد: انتظار 
بهبــود عملکرد بانک ها در زمینه نهضت ملّی 
مسکن بسیار بیشتر است.محمدپور تأکید کرد: 
در بخش تسهیلات قانون جهش دانش بنیان، 
رشد تسهیلات پرداختی بانک ها 2۶۷ درصد 
بوده که بالاترین میزان رشــد نسبت به سایر 

بخش ها محسوب می شود.

  ظرفیت سازی استراتژیک برای تامین مسکن فرهنگیان
مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان با اشاره به تعاملات راهبردی با آموزش 
و پرورش، بر استفاده از ظرفیت های استراتژیک موجود در هلدینگ ساختمانی 
معلم در راســتای حمایت و تامین نیازهای فرهنگیان تاکید کرد. حمیدرضا 
نجف پور کردی در مراســم تکریم مهندس ســید فرزاد نجات نیا مدیرعامل 
پیشین هلدینگ ساختمانی معلم با اشاره به اینکه در یک سازمان و به تبع 

آن در این موسسه مدیران اجرایی مرکز ثقل هستند، بیان کرد: با این رویکرد 
در انتصابات مدیران افرادی ذیصلاح را انتخاب کردیم.وی ادامه داد: پیشبرد 
کارها و اقدامات اساسی موسسه باید با هم افزایی و هماهنگی در مجموعه و 
در چارچوب مسائل سازمانی دنبال شود.مدیرعامل موسسه صندوق ذخیره 
فرهنگیان گفت: همه ما بنا بر وظایف ســازمانی در قبال جامعه و فرهنگیان 

همچنین با نگاه به فرمان مقام معظم رهبری، تکلیف داریم.
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 مسایل و مشکلات پتروشیمی هگمتانه مورد بررسی قرار گرفت
مسایل و مشکلات شرکت پتروشیمی هگمتانه در نشست چهارساعته استاندار همدان و معاون وزیر نفت و مدیرعامل و 

رییس هیات مدیره پتروشیمی ملی مورد بررسی قرار گرفت.
به نقل از روابط عمومی استانداری همدان، در نشست روز چهارشنبه میان علیرضا قاسمی فرزاد استاندار همدان و مرتضی 
شاهمیرزایی معاون وزیر نفت و رییس هیات مدیره پتروشیمی ملی ایران در تهران برای حل مسائل پتروشیمی هگمتانه، 
تأمین خوراک و طرح توســعه فاز 2 این پتروشــیمی برگزار شد، مدیرعامل شرکت پتروشیمی ایران دستور تأمین خوراک 

مورد نیاز برای پتروشیمی هگمتانه را صادر کرد.

  رایزنی هــای ترخیص و صادرات 
از اسکله های قشم  نفتی  فرآورده های 

انجام شد

عضو هیات مدیره سازمان منطقه آزاد قشم 
از انجام رایزنی های اجازه ترخیص و صادرات 
فرآورده های نفتی از اسکله های تخصصی این 
جزیره خبــر داد و گفت: این تصمیم با تایید 
رییس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران در 
نشست مشترک با دبیرخانه مناطق آزاد تجاری، 

صنعتی و ویژه اقتصادی انجام شده است.
به نقــل از روابط عمومی و امور بین الملل 
سازمان منطقه آزاد قشم، محمد منصور عظیم 
زاده اردبیلی روز دوشــنبه اظهار کرد: با توجه 
به توســعه صنایع نفتی و فرآورده های آن در 
قشم، موضوع ایجاد گمرک تخصصی نفتی یک 
مطالبه جدی از سوی سازمان منطقه آزاد قشم 
بود که در جلســه امروز با رییس کل گمرک 

جمهوری اسلامی ایران مطرح شد.
وی ادامه داد: پیشــنهاد ایجاد و اســتقرار 
گمــرک تخصصی نفتی مــورد تایید محمد 
رضوانی فر رییس کل گمرک جمهوری اسلامی 
ایران قرار گرفت و در ادامه مقرر شد معاونین 
این گمرک، فرآینــد اجرایی آن را پیگیری و 

ابلاغ کنند.
معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان 
منطقه آزاد قشم اضافه کرد: رییس کل گمرک 
جمهوری اسلامی همچنین ضمن قبول دعوت 
برای بازدید حضوری از قشــم، دستور بررسی 
اســتقرار کامل این گمرک در بندر کاوه این 

جزیره را صادر کرد.
عظیــم زاده اردبیلــی خاطرنشــان کرد: 
همچنین در این جلســه مقرر شد تا موضوع 
شــبانه روزی شدن گمرک در 2 بندر لافت و 

پهل مورد بررسی قرار گیرد.
براساس این گزارش، این نشست مشترک 
با حضــور مدیران عامل مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی بــا حضور حجــت  الله عبدالملکی 
مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق 
آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی با محمد 
رضوانی فر رییس کل گمرک جمهوری اسلامی 
ایران و معاونین این گمرک، امروز )دوشنبه( در 

تهران برگزار شد.
 جزیره زیبای قشــم مشرف به تنگه هرمز 
و مجــرای ورودی به خلیج فــارس و دریای 

عمان است.
ایــن جزیره که بزرگ تریــن جزیره خلیج 
فارس اســت، به دلیل مجــاورت با اقیانوس 
هنــد، وجــود منابع نفــت و گاز و واحدهای 
پتروشیمی و پالایشگاهی و تجهیزات فراساحلی 
و برخــورداری از تســهیلات بنــدری برای 
کشــتی های بزرگ )در رده پاناماکس( یکی 
از راهبــردی ترین جزایر ایران و خلیج فارس 
اســت که به دلیل خدمات سوخت رسانی به 
کشــتی های عبوری از آبراهــه بین المللی و 
پارک های انرژی و زیست C فناوری آن شهرتی 

جهانی دارد.

 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور در 
ســیزدهمین همایش ملی نخبگان اظهار داشت: اگر 
کســی وطن دوست و مردم دوست نباشد و صرفا فکر 
کند که من نخبگی دارم و کسب درآمد می کنم و کاری 
به مردم و مشکلات آنها و مسائل وطن ندارم به نظرم در 

این نخبگی باید تردید کرد.
وی اضافه کرد: از مهم ترین ویژگی های نخبگی این 
است که بداند نخبگی او مرهون هدایت خدا است و باید 
در راستای وطن دوستی ، مردم دوستی و رفع مسائل 

مردم به کار گرفته شود.
رئیس جمهور بیان داشــت: ابتدا باید سر بر آستان 
ربوبی بساییم به خاطر نخبگان و استعدادهای برتری که 
وجود دارند و باتلاش و مجاهدت در عرصه های مختلف 

نقش آفرینی کرده اند و افتخار برای کشور هستند.
وی افزود: تلاش نخبگان، پدران و مادران و مربیان و 
استادان و زمینه های رشد و پیشرفت در خانه، خانواده، 
مدرسه و دانشگاه بسترهایی برای رشد و تعالی به شمار 

می روند و هر کدام در نقش خود مثال زدنی هستند.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه سرمایه بزرگ نخبگان 
هستند، ادامه داد: در جایگاهی که قرار گرفتیم قله نیست. 
باید تلاش کرد با استعدادهای برتر به جایگاه های برتری 
دست پیدا کنیم چون ما سرمایه بزرگی در اختیار داریم 

و آن نخبگان هستند.

 نخبگان سرمایه بزرگ کشور هستند
آیت الله رئیســی با تاکید بر اینکه نخبگان سرمایه 
بزرگ کشور هستند و این سرمایه باید شناسایی شود، 
گفت: نگهداشت و هم افزایش بهره وری در پرتو حضور 
نخبگان در هر حوزه ای باید وجود داشــته باشد و ارتقا 
یابد چراکه اگر سرمایه جای خود بماند و افزون نشود، 

دچار فرسایش خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه یک جلوه آن حضور در عرصه 
های مدیریتی در حوزه هــای مختلف اداری و اجرایی 
است، تصریح کرد: زمینه برای فعالیت نخبگان در دولت 
باید فراهم شــود و این مهم است که جهت و حرکت 
نخبگی در کشور در راستای پیشرفت، مساله شناسی 

و حل مساله باشد.
رئیس جمهور یادآورشد: نخبگان باید مسائل کشور 

را بشناسند و در راستای حل مساله مشارکت کنند.
آیت الله رئیسی افزود: بنیاد ملی نخبگان مجموعه ای 
است که رهبر انقلاب با هدف شناسایی، هدایت و حمایت 
از نخبگان ایجاد کردند و در این مدت هم کارهای خوبی 

در این زمینه اتفاق افتاده است.
وی خاطرنشان کرد: در بررسی تغییر مدیریتی آنچه 
را که دهقانی فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور به آن اشاره کرد و این موضوع 
که بنیاد نخبگان بتواند با کمک خود نخبگان طرحی نو 
همراه با پیشرفت، ابتکار و خلاقیت دراندازد، باید اتفاق 
بیفتد.رئیس جمهور نکته اول را مردمی سازی، شناسایی 
و هدایت استعدادها ذکر کرد و افزود: مردمی سازی در 
دولت مردمی باید جلوه عملی و اجرایی داشته باشد و 

در سخن باقی نماند.

 شناسایی نخبگان باید از مدارس آغاز شود
آیت الله رئیسی با اشاره به اینکه شناسایی نخبگان 
باید از مدارس آغاز شود، ادامه داد: اینکه آغاز این قضیه 
از دانشگاه نباشد و از مدرسه باشد سخن درستی است.

وی ادامه داد: کانون هایــی باید به صورت فعال در 
مناطق مختلف کشور استعدادها را شناسایی و معرفی 
کنند نه اینکه صرفا خودمعرفی و خوداظهاری باشــد، 
شــاید یک نخبه تمایلی به معرفی و شــناخته شدن 
نداشته باشــد و در گوشه ای اقدام به نوشتن کتاب یا 
ارائه کارهای پژوهشــی کند که البته این افراد باید در 

قالب همین کانون شناسایی شوند.

 مساله ســقط جنین یکی از اولویت های 
اساسی کشور است

وی ادامه داد: باید اقدامات لازم صورت گیرد تا مساله 
سقط جنین به غیر از دستور پزشکی جلوگیری شود و 
این موضوع باید در جامعه به صورت فرهنگی تبیین شود.

وی گفت: ســقط جنین یکی از موضوعات رنج آور 
برای همه افراد است و از نظر فقهی، جان انسان و قتل 

و کشتن نفس محترمه است.
رئیس جمهور با بیان اینکه یک زمانی پزشک تجویز 
می کند که ادامه یک بارداری ممکن نیست و مانند همه 
جراحی ها است، اما سقط جنین به شکلی که امروز در 

دنیا است و جلوه هایی از آن نیز در کشور ما وجود دارد 
حتما باید دنبال شود.

آیت الله رئیسی ادامه داد: من در جلسات شوراهای 
عالی از جمله در شورای پزشکی که مسئولیت این کار 
را بر عهده دارد، این موضوع مطرح شد و به آقای وزیر 
گفتم که بخش مربوطه فعال شود چراکه یک موضوع 
چند ساحتی است.وی خاطرنشان کرد: سقط جنین یک 
موضوع فرهنگی است و بسیار اهمیت دارد از این رو در 
رسانه ملی و بخش های دیگر عوارض و خطرات آن برای 

مادران و جامعه باید تبیین شود.
رئیس جمهور با بیان اینکه در حوزه درمان نیز موضوع 
سقط جنین باید ساماندهی شود، گفت: البته کارهایی 
انجام شده اما کافی نیست و حتما باید اقدامات بیشتری 

در این زمینه انجام شود.
آیت الله رئیسی اظهار داشت: مساله سقط جنین یکی 
از اولویت های جدی برای کشور است و همگان باید توجه 
کنند که این قتل نفس و سقط جنین در جامعه اتفاق 
نیفتد. یکی از مسائل مربوط به سقط جنین، جمعیت 
اســت. و حتما باید پیشــگیری و برخورد لازم در این 

زمینه صورت بگیرد.

 حقوق متقابل نخبگی و جامعه
آیت الله رئیسی با تاکید بر اینکه حقوق متقابل نخبگی 
و جامعه نکته دیگری اســت به این معنا که نخبگان و 
جامعه هر کدام حقوقی دارند، اضافه کرد: نخبه نسبت 
به جامعه خود استعداد برتر است لذا مسائل جامعه را به 
خوبی می فهمد و درک و رصد می کند و بیش و پیش 
از دیگران متوجه مســائل می شــود و به عبارت دیگر 

روشنفکر ملی است.
وی ادامه داد: روشنفکر کسی نیست که جامعه را به 
طرف فرهنگ غربی و شــرقی سوق دهد بلکه شناخت 
جامعه و آســیب های احتمالی و شناخت راهکارهای 

برون رفت از این آسیب ها بسیار حائز اهمیت است.
رئیس جمهور بیان داشت: نکته دیگر اینکه نخبگان 
باید آمادگی خطرکردن و نقش آفرینی هم داشته باشند 
و صرف نسخه نویسی نباشد بلکه در عرصه اجتماع هم 
ورود کند، اینکه خودش هم آماده باشد و به این عرصه 

بیاید، بسیار ارزشمند است.

تلاش نخبگان، پدران 
و مادران و مربیان و 
استادان و زمینه های 
رشد و پیشرفت 
در خانه، خانواده، 
مدرسه و دانشگاه 
بسترهایی برای رشد 
و تعالی به شمار می 
روند و هر کدام در 
نقش خود مثال زدنی 
هستند.

اکبر محمدی    -     رئیس جمهور با تاکید بر اینکه وطن دوســتی به عنوان یکی از شاخص های نخبگی در کشور است، گفت: نخبگی باید در راستای وطن 
دوستی و مردم دوستی باشد.

وطن دوستی یکی از شاخص های مهم نخبگی است
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 عضو هیات رییســه مجلس شــورای اسلامی 
با اشاره به بخشــی از مصوبات کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم توسعه کشور گفت: به منظور شتاب 
در توسعه میادین نفتی مشترک نفتی برای اولین 
بار از ظرفیت صندوق توسعه ملی استفاده می شود.

 مجتبی یوســفی به اهم مصوبات کمیسیون 
تلفیق برنامه هفتم توسعه اشاره کرد و افزود: بخش 
قابل توجهی از این میادین در اســتان خوزستان 
هستند که برای اولین بار از ظرفیت صندوق توسعه 
ملی در جهت توسعه میادین مشترک نفتی استفاده 
خواهد شد و علاوه بر درآمدزایی، باعث کاهش نرخ 

بیکاری استان خواهد شد.
وی موضوع عدالت در پرداخت دســتمزدها را 
یکی از مصوبات کمیسیون تلفیق دانست و افزود: 
نباید نسبت به دستمزد و حقوق متخصصان صنعت 
نفت که در شــرایط بد آب و هوایی کار می کنند، 
بی تفاوت بود. همچنیــن ضمن ضرورت تعیین 
ســقف حقوقی برای مشــاغل تخصصی، عادلانه 
بودن دســتمزد استاد دانشــگاه، پزشک و یا هر 
"تکنســینی" که در جامعه فعالیت می کند؛ باید 

مورد توجه قرار گیرد.
نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در 
مجلس شورای اسلامی، اصلاح ساختار بودجه را از 
دیگر مصوبات کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه 
عنوان کرد و گفت: یکی از اشکالاتی که به ما گرفته 
می شود عدم کلنگ زنی پروژه های بزرگ است در 
حالی که افتخار ما اتمام پروژه های نیمه کاره است.

عضو کمیسیون عمران مجلس افزود: کریدور 
شــمال به جنوب و کریدور ریلی اتصال بصره به 
شــلمچه یکی از پروژه های نیمه کاره اســت که 

امیدواریم هر چه سریعتر اجرایی شود.

  توسعه زیرساخت های ورزشی شهر و 
روستا از محل ارزش افزوده

 2۷C ایــن نماینده مجلس به اختصاص اعتبار
صدم ارزش افزوده" به حوزه ورزش برای توســعه 
زیرســاخت های ورزشی شهر و روستا اشاره کرد 
و گفت: در ســال ۱۴۰۰، حدود ۱۰ هزار میلیارد 
ریال، سال گذشته، 2۰ هزار میلیارد ریال و امسال 
نیز حدود 3۵ هزار میلیارد ریال منابع جدید برای 
توســعه زیرســاخت ها به وزارت ورزش و جوانان 

اختصاص یافت.
وی افزود: ســالن ورزشــی حمیدیه و چندین 
زمین ورزشــی مصنوعی در "ویــس"، "ملاثانی"، 
"کوت عبــدالله"، "حصیرآبــاد" و "۱۶ هکتاری" 
ســال ها بلاتکلیف بود که در هفته های آینده به 

بهره برداری می رسند. استان در زیرساخت های 
ورزشی دچار مشکل است لذا نهضت اتمام پروژه 
های نیمه استان بخصوص در شهرستان اهواز را با 

جدیت دنبال می کنیم.
عضو هیات رئیســه مجلس شورای اسلامی در 
بخش دیگری از این گفت وگو یکی از موضوعاتی 
که در برنامه هفتم توسعه به آن توجه شده است 
اقتصاد دریا عنوان کرد و ادامه داد: این مولفه رشد 
اقتصادی، مواهــب قابل توجهی را درپی دارد که 
استان خوزستان نسبت به هر استان دیگری می 

تواند از این ظرفیت بهره مند شود.

  تلاش برای تامین بخشی از مواد اولیه 
پتروشیمی خوزستان،  پایین دست  صنایع 

خارج از بورس
وی خوزســتان را قطب صنعت پتروشــیمی 
کشور دانســت و گفت: سالانه حدود 2۰ میلیون 
تن محصول توسط پتروشیمی های استان تولید 
می شود که متاسفانه از این میزان تنها 3۵۰ هزار 
تن در شهرک های صنعتی استان تبدیل به مصرف 

نهایی می شود.
نماینده مردم اهواز، بــاوی، حمیدیه و کارون 
گفــت: پیش از این، وزارتخانه های نفت و صمت 
برای اختصاص ماهانه 2 هــزار تن از محصولات 
پتروشــیمی های استان خارج از بورس به صنایع 
پایین دست خوزســتان موافقت کرده بودند که 

امیدواریم آقای استاندار پیگیر این موضوع باشد.

  جرایم مالیاتی در انتظار بانک هایی که 
در پرداخت تسهیلات مقوامت کنند

عضو کمیســیون عمران مجلــس در ادامه به 
حوزه مســکن اشاره کرد و افزود: در برنامه هفتم 
توسعه، بانک ها باید تسهیلات لازم و زمین ارزان 
قیمت تخصیص دهند در غیر این صورت مجبور 

به پرداخت جرایم مالیاتی می شوند.
یوســفی گفت: بیش از یک دهه از آغاز پروژه 
2 هزار واحدی نفت در استان میگذرد که با روی 
کار آمدن دولت و اختصاص 2 هزار و 3۰۰ میلیارد 
ریال، این پروژه مجددا فعال و نیمی از واحدهای 

آن تحویل داده شد.
وی افــزود: با توجه به رانش زمین در مناطقی 
مثل منبع آب، حصیرآباد و کوی رمضان، بنا شد 
که ساکنان این مناطق در شهرهای جدید "شیرین 
شــهر" و "رامین" مستقر شــوند که از این طرح 
استقبال نشد لذا کار ساخت یک هزار و ۶۸۰ واحد 
در منطقه سپیدار اهواز از 2 سال پیش آغاز شد.

نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون به استفاده از ظرفیت صنایع و سرمایه گذاری صندوق توسعه در میادین نفتی
ارگان ها در طرح نهضت ملی مسکن اشاره کرد و گفت: این طرح برای اولین بار 
در شرکت گروه ملی، فولاد اکسین و یکی از مجتمع های پتروشیمی ماهشهر 

اجرا شد تا از این طریق مشکل مسکن مردم استان رفع شود.

  فراگیر شدن بیمه ها در حوزه درمان
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی توسعه بیمه های فراگیر و استفاده 
رایگان از بیمارستان های دولتی را از دیگر مصوبات برنامه هفتم توسعه عنوان 
کرد و افزود: برای اولین بار بیش از ۵۰ هزار میلیارد ریال بودجه برای بیماران 

خاص و تحت پوشش قرار دادن آنها در نظر گرفته شد.
یوسفی گفت: یک دستگاه شتاب دهنده برای درمان بیماران سرطانی وارد 
استان کردیم که با دستور وزیر بهداشت و اختصاص بودجه مناسب، ایرادات آن 
برطرف و به روز خواهد شد. اختصاص دستگاه های سی تی اسکن و آنژیوگرافی 

و ساخت بیمارستان گلستان از دیگر نیازهای درمانی استان است.
وی با اشاره به ساماندهی حقوق و دستمزد کارکنان شهرداری ها و دهیاری ها 
بیان کرد: خوشبختانه با اختصاص قیر و آسفالت رایگان از سوی مجلس، کار 

بهسازی و آسفالت بسیاری از خیابان های اهواز شروع شده است.
نماینــده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون گفت: پیگیری های مجلس و 
تلاش نمایندگان در خصوص واردات خودرو دست دوم، باعث شد قیمت برخی 

از خودروها تا چند صد میلیون کاهش پیدا کند.
وی افزود: در برنامه هفتم توسعه بحث همسان سازی و حق مناطق جنگی 
برای بازنشســتگان لحاظ شــده تا عدالت در حقوق و دستمزدها به درستی 

اجرا شود.
یوسفی گفت: برخی از نمایندگان مجلس سعی می کنند سالی یک بار پشت 
تریبون رفته و کل مشکلات را در مدت هفت دقیقه بیان کنند که این موضوع 
دردی از مشکلات را دوا نمی کند. قانون گذاری، نظارت و طرح سوال از وظایف 
نمایندگان است و همواره در این زمینه مطالبات مردم استان را دنبال می کنم.

وی در ادامه به موضوع آب و فاضلاب اهواز برخی شهرها اشاره کرد و افزود: 
امروز به برکت دولت انقلابی، مشکل فاضلاب اهواز تا حدود زیادی برطرف شده 

و دیگر شاهد آبگرفتگی گسترده در اهواز نیستیم.

  آبرسانی به یک هزار و ۸۶۰ روستای خوزستان در دولت سیزدهم
یوســفی گفت: در این دولت به بیش از یک هزار و ۸۶۰ روســتای استان 
آبرسانی شد و حدود 2 سوم مشکل فاضلاب شهر اهواز حل شد البته با توجه 

به فصل بارندگی، شهرداری و آبفا باید سریعتر عمل کنند.
وی به توجه دولت و مجلس به زیرساخت های بخش کشاورزی اشاره کرد 
و افزود: طرح ۵۵۰ هزار هکتاری مقام معظم رهبری بیش از 2۵ سال بلاتکلیف 
مانده بود که اعتبار لازم برای اجرای آن در نظر گرفته شد همچنین افزایش 
قیمت خرید تضمینی خرما و گندم تعیین و باید ما به التفاوت آن به کشاورزان 
پرداخت شود.نماینده مردم اهواز، باوی،حمیدیه و کارون در ادامه به حوزه راه 
ها اشاره کرد و گفت: در سال ۹۹ کمتر از 3۰۰ میلیارد ریال اعتبار به راه های 
استان اختصاص یافت که این میزان در سال قبل به یک هزار و ۶۰۰ میلیارد 
ریال رسید.عضو کمیسیون عمران مجلس با اشاره به بهسازی و آسفالت 3۰۰ 
روستای استان در یکی، 2 سال اخیر افزود: اجرای روکش آسفالت جاده اهواز 
خرمشــهر بعد از 2۰ سال و اختصاص ۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای روکش 
جاده مواصلاتی خرمشــهر به جاده امام صــادق )ع( از دیگر اقدامات صورت 

گرفته در حوزه راه است.

  پیشرفت ۵۰ درصدی پل ثابت عنافچه
یوسفی در ادامه به راه اندازی پل اصلی عنافچه اشاره کرد و گفت: عملیات 
اجرایی پل عنافچه بدون داشــتن ردیف اعتباری، از سال ۹۸ آغاز شد که در 

سال ۹۹ حدود 2۵ میلیارد ریال به این پروژه اختصاص یافت.
وی ضمن قدردانی از اقدام ارتش برای نصب پل موقت در این منطقه افزود: 
از سال ۱۴۰۰ تاکنون حدود 2 هزار میلیارد ریال اعتبار برای ساخت این پل 
اختصاص یافته و در حال حاضر پیشــرفت فیزیکی پروژه پل عنافچه بیش از 

۵۰ درصد است.
نماینــده مردم اهواز، باوی، حمیدیــه و کارون به اجرای پروژه فاضلاب در 
حمیدیه و مناطق عین دو، ملاشیه و سیاحی اهواز اشاره کرد و گفت: همچنین 

پروژه فاضلاب شهر ویس در روزهای آینده شروع خواهد شد.
عضو هیات رئیســه مجلس شورای اســلامی در خصوص پروژه مترو اهواز 
بیان کرد: با پیگیری های انجام شــده در اســفند ۹۹ حدود پنج هزار میلیارد 
ریال اوراق برای این پروژه در نظر گرفتیم که به دلیل مشــکلات حقوقی بین 
پیمانکار و شــهردار، این میزان اعتبار برگشت داده شد. اخیرا با پیگیری های 
شــهردار و استاندار تکلیف پیمانکار طرح مشخص شــده و امیدوارم هر چه 

سریعتر به سرانجام برسد.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : دکتر مریم رباط 

قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 
زیر نظر شورای سیاست گذاری 

سردبیر : رضا مظفری  
صفحه آرا : محمود بابایی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰2۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱

نماینده مردم اهواز، 
باوی، حمیدیه و 
کارون در مجلس 
شورای اسلامی، 
اصلاح ساختار 
بودجه را از دیگر 
مصوبات کمیسیون 
تلفیق برنامه هفتم 
توسعه عنوان کرد 
و گفت: یکی از 
اشکالاتی که به ما 
گرفته می شود عدم 
کلنگ زنی پروژه 
های بزرگ است 
در حالی که افتخار 
ما اتمام پروژه های 
نیمه کاره است.

عضو کمیسیون 
عمران مجلس افزود: 
کریدور شمال به 
جنوب و کریدور 
ریلی اتصال بصره 
به شلمچه یکی از 
پروژه های نیمه کاره 
است که امیدواریم 
هر چه سریعتر 
اجرایی شود.


